
صنعت اصفهان ایمن 
نیست

تئاتر مزیت رقابتی 
اصفهان در گردشگری

رقابت؛ عامل توانمندی 
بخش خصوصی 

پیشرفت  که  باورند  براین  بسیاری 
تکنولوژی به بهبود سطح زندگی افراد 
منجر شده است اما همین رشد صنعت 

و تکنولوژی سالانه...

 اگر تئاتر اصفهان زمانی در دنیا شهره 
شد به دلیل حضور سرمایه گذاران و 
همدلی آنان با اهالی هنر بود و امروز 

برای بهبود شرایط...

ازدحام و شلوغی...  صدای فریادهایی که 
با ریتمی ضمخت و گوشخراش مسافران 
را ترغیب بــه سوارشــدن می کند...  

اتوبوس های بین شهری...
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تا زمانی که در تخصیص منابع در نظام آموزشی ما عدالت 
میان »هوش منطقی«  و »هوش اجتماعی«  رعایت نشود، 

امیدی به راه افتادن قطار توسعه در افقی نزدیک نخواهد بود

»نوسان« پروژه میدان امام علی را بررسی می کند:

کسب و کار خاموش 
میدان امام علی)ع( امروز، میدان قیام، سبزه میدان، کهنه میدان، و یا میدان عتیق دوره سلجوقی، به عنوان بخشی از 
تاریخ و هویت اصفهان در دوره های مختلف، تاریخ بخشی زنده، از فضای این شهر بوده است. با وجودی که این میدان، 
به عنوان یکی از طرح های جامع، علمی و غیرانتفاعی کشور، جایزه خشت طلایی را به خود اختصاص داد، اما با گذشت 
دو سال، کسب و کار در این میدان رونق چندانی ندارد. هدف نهایی این گزارش بررسی این موضوع است که چرا با 
گذشت دو سال از احیای میدان امام علی، مغازه های دورتا دور آن، نه تنها رونقی نگرفته است، که حتی نتواسته، همانند 

میدان نقش جهان شاهد رونق کسب و کار و جذب گردشگر، در این میدان باشیم...

چند سال پیش سبزه میدان به 
کردن  زنده  طرح  اجرای  بهانه 
احیاء  عنوان  با  عتیق  میدان 
بزرگترین میدان و مرکز تاریخی 
در  ساله،  قدمتی۸۰۰  با  کشور، 
شهری  مدیریت  کار  دستور 
اصفهان قرار گرفت.  وجود بازار تاریخی، مسجد جامع 
اصفهان، زیارت هارون ولایت و مسجدعلی به همراه منار 

آن که در ضلع های مختلف این میدان...

فضاهای  کارکردهای  از  یکی 
تفریط  و  افراط  کاهش  عمومی 
که  انسان هایی  که  چرا  است 
مراودات کمتری دارند انسان هایی 
فضاهای  این  و  هستند  افراطی 
عمومی است که می تواند رفتارها 

را تنظیم کند چراکه افراد در این مکان ها از نظر سیاسی، 
اجتماعی، فرهنگی اقتصادی، هنری و.... با فراق بال صحبت 

می کنند و تخلیه می شوند. بهمن نامور مطلق...
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دکتر  محسن رنانی:

توسعه ی انسان محور
03

تنها پوسته میدان
 احیا شده است

نیازمند فضاهای عمومی 
خالی هستیم

با حضور هیات 40 نفره از سالزبورگ اتریش انجام شد:

بررسی فرصت های سرمایه گذاری 
02اصفهان-  سالزبورگ

ماهنامه
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 نوسان:  اســتاندار اصفهان با بیــان اینکه اصفهان 
علاقمند پذیرش ســرمایه گذاران در بخش صنعت 
و تبدیل صنایــع آلاینده به صنایع پــاک و مدرن و با 
تکنولوژی بالا و آلایندگی کمتر است، گفت:  این استان 
در بخش آب به خصوص پروژه هایی نظیر سد کوهرنگ 
و بهشــت آباد، تصفیه خانه بزرگ اصفهان و... نیازمند 

سرمایه گذاری اســت. به گفته اســتاندار اصفهان، پروژه سامانه گلاب،  حجم 
سرمایه گذاری بالایی را می طلبد که بخشی از سرمایه گذاران در این خصوص 
اعلام آمادگی کرده اند. زرگرپور افزود:  کمیته راهبری برای جذب سرمایه گذار 
تشکیل  شده اســت و این کمیته وظیفه راهبری این جریان را بر عهده دارد و 
اتاق بازرگانی هم مسئول میزبانی از سرمایه گذاران است. همچنین در کنار این 
فعالیت ها، پنجره واحدی برای سرمایه گذاران آماده بهره برداری گردیده است. 
وی تصریح کرد: پنجره واحد مکانی برای تمرکز دستگاه های مختلف است که 
در جهت تسریع فعالیت های اجرایی و انجام مراحل قانونی طرح های ارائه شده 

توسط سرمایه گذاران فعالیت خواهد کرد.
استاندار اصفهان با بیان اینکه در اتاق بازرگانی طرح های قابل سرمایه گذاری 
ارائه خواهد شد و سرمایه گذاران جذب می شوند، اظهار داشت: در پنجره واحد 

فعالیت های اجرایی و مراحل قانونی سرمایه گذاری انجام می شود.
وی ابراز امیدواری کرد: با 1۰۰ طرحی که آماده خواهد شــد، شرایط مناسبی 
فراهم شود که اگر تا چند هفته آینده موضوع برجام در کشور نهایی شود. اصفهان 
آماده جذب سرمایه گذاران باشــد. زرگرپور، اصفهان را بهشت سرمایه گذاری 
خارجی دانست و گفت:  این استان از لحاظ منابع زیرزمینی، نیروهای کارآمد، 
دانشــگاه ها و مراکز تحقیقاتی و همچنین صنعت پیشرفته است و می تواند 
برای سرمایه گذاران مکان بسیار مناسبی باشد و ما هم باید برای استفاده از این 
فرصت طلایی آماده شویم. وی اضافه کرد: اصفهان همچنین در بخش حمل و 
نقل به خصوص حمل و نقل ریلی نیازمند سرمایه گذاری است و می توان گفت 
به جز پروژه های مربوط به نفت و گاز در تمام بخش ها آماده جذب سرمایه گذار 

هستیم.

قائم مقام شهردار اصفهان در امور سرمایه گذاری و مشــارکت ها  در دیدار با مدیران پنچ 
شرکت سرمایه گذاری آلمانی در بخش تولید و  انرژی های پاک گفت: شهرداری اصفهان، 
بسترهای لازم برای تشــویق افراد ســرمایه گذار در کلیه زمینه ها گردشگری، تجاری، 
مســکونی، فرهنگی، تفریحی فراهم آورده و توجه به مســائل زیست محیطی را یکی 
از دغدغه های اصلی خود قلمداد می کند. حســام نژاد افزود: موضوع احداث نیروگاه 5۰ 

مگاواتی در منطقه شرق اصفهان در دستور کار این دفتر قرار دارد.

مدیرکل محیط زیســت اســتان اصفهان، گفت: چقدر کمبود آب را بر گردن تغییر اقلیم 
و یا توسعه برداشت های بالادست بیندازیم در حالیکه ما در شیوه برنامه ریزی خود اشتباه 
داشتیم و باید روند کار را تغییر دهیم. به گفته حمید ظهرابی، طی یک بررسی بین المللی، 
ایران در رعایت مسائل محیط زیست و آب،  از 1۰۰ امتیاز تنها نمره 2.77 گرفته است چرا که 
تالاب گاوخونی خشک شده، بیابان زایی در اصفهان در حال گسترش است و کانون هایی که 

زمانی مرغزار بودند  اکنون به بستر ریزگردها تبدیل شده اند. 

 نوسان:   95 درصد ســرمایه گذاران 
خارجی ما، شــریک داخلــی دارند لذا 
چنانچه ســرمایه گذار داخلی ما موفق 
نباشد، ســرمایه گذار خارجی نیز برای 
سرمایه گذاری در ایران رغبت ندارد. وی 
یکی از مهمترین وظایف مراکز خدمات 
سرمایه گذاری در اســتان ها را جذب 
سرمایه گذاران دانست و افزود: این مراکز 
باید کانون جذب سرمایه گذاران  بوده و 
در این خصوص نباید تفاوتی بین سرمایه 

گذار خارجی و داخلی قائل باشند. 
محمدعلی خزاعی، در مراسم گشایش 
مرکز خدمات ســرمایه گذاری استان 
اصفهان با بیان این مطلــب ادامه داد:   
حمایت از ســرمایه گــذاران داخلی یا 
خارجی از دیگر وظایف مراکز خدمات 
سرمایه گذاری است که باید مورد توجه 
قرار گیرد.  وی با بیان اینکه اصفهان سه 
ویژگی شناخته شده در دنیا دارد، تصریح 
کرد: اصفهان پایلوت سیاسی، اقتصادی 
و گردشگری اســت و این استان حتی 
در اوج دوران تحریم،  رتبه دوم سرمایه 
گذاری را داشته است. وی ادامه داد: باید 
نقشه تأمین منابع مالی اصفهان تهیه 
و تدوین شود و هزینه کرد، منابع مالی 
مورد نیاز اســتان در طرح و پروژه های 

مختلف آماده شود.
معاون وزیر اقتصاد به وضع تحریم های 
ظالمانه علیه ملت ایران اشــاره کرد و 
گفت: این تحریم ها که از آن به عنوان 
کاغذ پاره یاد می شد، مشکلاتی را برای 
کشور بوجود آورده است.  وی خطاب به 
فعالان اقتصادی استان اصفهان با بیان 
اینکه مسئولان نسبت به رفع دغدغه ها 
و مشکلات فعالان اقتصادی بی تفاوت 
نیستند، تصریح کرد: کشور در طی هفت، 
هشت سال گذشــته با مشکلات مهم 
اقتصادی مواجه شــد،  اما اکنون پرچم 
بلندی را برافراشــته و این پرچم مقابل 
حوادث و طوفان های بزرگ بین المللی 
ایستاده است.  خزاعی با بیان اینکه هم 
اکنون جمهوری اســلامی ایران بازیگر 
اول دنیا شده است، اظهارکرد: برهمین 
اساس است که ایران را به اجلاس سوریه 
دعوت می کنند.  وی تصریح کرد: زمانی 
حاضر نبودند که ایران در مباحثی که به 
سوریه مربوط می شود، حضور داشته 
باشد،  اما اکنون حضور جمهوری اسلامی 
ایران در عرصه سیاســت بین المللی 
را ضروری می دانند.  رئیس ســازمان 
سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و 
فنی ایران یادآورشد: برنامه پسا تحریم 
در حوزه بین المللی از جمله اصلاح نرخ 
ارز، فعال سازی سیســتم بانکی و... از 
ماه ها پیش تهیه و تدوین شده است. وی 
تصریح کرد: فعال سازی سفارتخانه ها 
برای رشــد اقتصادی نیز در دستور کار 
قرارگرفته است و ارزیابی علمکرد سفراء 
نیز در حوزه تأمین منابع مالی در جذب 

سرمایه گذاری انجام خواهد گرفت.
معاون وزیــر اقتصاد ادامــه داد: بخش 
خصوصی و فعالان اقتصــادی به رغم 
مشکلات بسیار، با چنگ و دندان اقتصاد 
کشور را به پیش می برند که جای تقدیر 
دارد. وی همچنین به وضعیت اقتصادی 
اصفهان اشــاره کــرد و افزود: اســتان 
اصفهان در پی سیاســت های دولت 
تدبیر و امید و تلاش های مسئولان این 
استان بویژه اســتاندار، از لحاظ توسعه 

اقتصادی درحال تحول است. 

عدالت از نظر روش )نظر شــیوه اجرای آن( 
به دو مفهوم عدالت افقــی و عدالت عمودی 
تقسیم بندی می کنند. عدالت افقی به معنی 
برخورد برابر با همه حتی وقتی موقعیت آنها 
نابرابر است می باشد. مثلا وقتی شما در پایان 
سال به تمام کارمندانتان یک سکه طلا عیدی 
می دهید، با معیار عدالت افقی، برخورد کرده 
اید. عدالــت عمودی یعنی برخــورد نابرابر 
اما متناســب، با افرادی که در موقعیت های 
نابرابر هستند. مثلا اگر بگویید به هر فرد به 
اندازه حقوقش پاداش آخر ســال می دهیم، 
مبلغ پاداش ها برابر نخواهد بود اما متناسب 
با حقوق هر فرد خواهد بود.  از ســوی دیگر، 
عدالت را از نظر موضوع، به عدالت تخصیصی 
و عدالت توزیعی تقسیم می کنیم. در عدالت 
تخصیصی، ما نگران این هستیم که آنچه از 
مواهب و امکانات داریــم )منابع تولیدی( را 
چگونه به تولید انواع محصولات  »تخصیص« 
دهیم تا بیشترین منفعت را ببریم  و کمترین 
اتلاف منابع را داشته باشــیم. اما در عدالت 
توزیعی ما نگران این هستیم که آنچه از فرایند 
تولید کسب کرده ایم )درآمدها، سود و ثروت( 
را چگونه بین افراد »توزیع« کنیم که مجموع 
احساس رفاه و رضایت مندی در جامعه مان 
حداکثر شود. اکنون وقتی ما در پایان سال به 
همه کارمندانمان معادل حقوقشان، عیدی 
می  دهیــم، گرچه مطابــق عدالت عمودی 
توزیعی عمل کرده ایم، اما ایــن نوع عدالت 
عمودی الزاما فاصله ها را کاهش نمی دهد بلکه 
ممکن اســت افزایش هم بدهد. در واقع این 
رفتار ما از نظر ماهیتِ رفتار، عادلانه است اما از 
نظر توزیعی موجب بهبود توزیع درآمد و ثروت 
در جامعه نمی شــود بلکه شکاف اقتصادی 
میان افراد را تشدید می  کند. اگر می خواستیم 
شکاف اقتصادی میان کارمندانمان کاهش 
یابد باید به هرکس حقوق بیشتری می گیرد، 

عیدی کمتری بدهیم. 
اکنون این نگاه به عدالــت را می تواند درباره 
نظام آموزشی نیز به کار برد. عدالت افقی در 
آموزش یعنی همان تعداد صندلی و کلاس 
و معلم و ســایر امکانات آموزشی که شهرها 
به ازای هر هزار نفر جمعیت دارند، روستاها 
هم باید داشــته باشــند. اما عدالت عمودی 

می گوید تفاوت ها را لحاظ کن و به نســبت 
فقر آموزشی شــان، بیشــتر روی روستاها 
ســرمایه گذاری کن. یعنی برای روستاهایی 
که عقب مانده تر هستند، بودجه بیشتری برای 
حوزه آموزششان تخصیص بدهیم. متأسفانه 
نظام آموزشی ما از نظر ظاهری، حتی عدالت 
افقی را هم برآورده نکرده اســت چه رسد به 
عدالت عمودی.  و البته داستان بی عدالتی 
آموزشــی در ایران بســیار عمیق تر است. 
نظام آموزشی ما با غفلت از تقویت »توانایی 
توســعه« در کــودکان، به گســترش یک 
بی عدالتی بین نسلی دامن زده است. به طور 
خلاصه »توسعه« یعنی رفتن به سوی یک 
»جامعه انسانی« که مسائل اش را با بیشترین 
مشــارکت و با کمترین هزینه حل و فصل 
می کند؛ خواه مسأله تولید باشد، خواه مشکل 
توزیــع باشــد، خواه 
سیاســی  چالش 
باشد، خواه بحران 
اجتماعی. توسعه 
یعنــی حاکمیت 
تدریجی »عقلانیت 
جمعــــی« بــــر 
فرایندهـــای 
اجتمـــاعی 
و اقتصـادی 
)به جـــای 
حــاکمیت 

سنت یا فرمـان بر این فرایندها(. 
حاکمیت عقلانیت با تقـــویت همزمان دو 
بعُد ذهنی ما تحقق می یابد: بعُد حافظه ای 
ذهن و بعُــد تحلیلی ذهن. بعُــد حافظه ای 
ذهن آن را به یک ابزار ذخیــره اطلاعات یا 
یک ماشــین حافظه دار تبدیل می کند. بعُد 
تحلیلی ذهن آن را به ماشــین پردازشگر، 
محاسبه گر و تحلیل گر تبدیل می کند. بعد 
تحلیلی ذهن نیز با دو ابزار تقویت می شود 
و تکامل می یابد: »آموزش« و »پرورش«. با 
آموزشِ صرف و بدون پــرورش، ذهن صرفاً 
تبدیل به یک ماشین حافظه دارِ پردازشگر 
و محاســبه گر می شــود. پرورش است که 
این ماشین حافظه دار محاسبه گر را »جنبه 
انسانی« می بخشد. اگر »جنبه انسانی« ذهن 
آدمی پرورش و تکامل نیابد، انســان ها فقط 
عقل فردی شان رشــد می کند که می تواند 
آنها را به ماشین هّای محاسبه گر خطرناکی 
هم تبدیل کند. در واقع بــدون »پرورش« 
امکان درک و تحقــق »عقلانیت جمعی«  
را از ذهن انسان گرفته ایم و بنابراین توانایی 
تحقق »توسعه« را از او گرفته ایم.  ما با غفلت 
از پرورش جنبه انســانی ذهن کودکانمان 
)پــرورش( توانایی آنان را در مشــارکت در 
فرایند توسعه از بین برده ایم. کودک ما وقتی 
آموزشش تمام می شود، در بهترین حالت اگر 
آموزشش خوب بوده باشد،  به ماشین های 
حافظه دار محاسبه گر تبدیل می شود. یعنی 
وقتی رانندگی می کنــد، فقط گاز می دهد 
چون می داند )مغزش محاسبه می کند( که 
با گاز دادن زودتر به مقصد می رسد اما توانایی 
درک این که »ترافیک یک سیســتم کنش 
متقابل جمعی اســت که تنها با مشارکت 
و مراقبت همه، محقق می شــود«  را ندارد. 
همچنین وقتی وارد عرصه سیاست می شود، 
وعده های تهی می دهد چون می داند با وعده 
بیشتر رأی بیشتری کسب می کند اما توانایی 
درک این را ندارد که دموکراسی یک »بازی 
تکراری« است که اگر بر فریب بنا شود، وارد 
چرخه تخریب خواهد شد. بنابراین هر نظام 
آموزشــی که صرفاً بر تقویت بعد حافظه ای 
ذهن همراه با گسترش توانایی محاسبه گری 
ذهن کودکان ما بنا شود، نه تنها به عنوان یک 
موتور ضد توسعه عمل می کند بلکه، در حال 

تکثیر یک بی عدالتی تاریخی است.
در نظام آموزشی، همه سامانه ها و فناوری ها 
و ســخت افزارها و نرم افزارهــا باید به جای 
»آموزشِ« صِرف در خدمت »انسان« باشد. 
آموزش قرار اســت، ابزاری بــرای بهروزی 

انسانها باشد پس نباید در آموزش، جنبه های 
»انسان« افراد و مناســبات فراموش شود. 
آموزش هایی که فقــط روی تقویت حافظه 
و ارتقای محاســبه گری انســان متمرکز 
می شود و جنبه انسانی ذهن او را به فراموشی 
می ســپارد، در بطن خود نوعی بی عدالتی 
دارد چــون بر بخــش غیر انســانی ذهن 
متمرکزند. بخش غیر انســانی ذهن همان 
اســت که ربات هم دارد، حیــوان هم دارد. 
بخش انسانی ذهن همان توانایی اندیشیدن 
خودآگاهانه و تمیز دادن و انتخاب کردن های 
»اجتماعی« اســت که ربات و حیوان ندارد. 
تمرکز صِرف نظآم آموزشی بر بعد حافظه ای 
و محاسبه گرانه ذهن افراد بدون توجه به بعد 
»اندیشه انســانی« آنها، افراد را به ربات های 
بی احســاس یــا حیوانات مــوذی تبدیل 
می کند. متأسفانه در ایران، سازماندهی نظام 
آموزشی ما بر محور بهره هوشی )IQ( است 
یعنی تمرکز بر »هــوش منطقی« که از نوع 
تمرکز بر سخت افزار مغز یا تمرکز بر بخش 
حافظه ای مغز اســت. بــرای ارتقای جنبه 
انسانی ذهن یا همان »پرورش« باید بر هوش 
اجتماعی )EQ( افراد متمرکز شویم.  خیلی 
ســاده وقتی فردی تا حد قابل قبولی دارای 
این چهار توانایی باشد می گوییم او از هوش 
اجتماعی مناسبی برخوردار است: 1( توانایی 
در ایجاد روابط بین فردی انسانی و صمیمانه 
با دیگران؛ 2( توانایی گفت وگو و مذاکره برای 
حل مسائل اختلافی؛ 3( توانایی سازماندهی 
و مدیریت گروه؛ 4( و نهایتاً توانایی شناخت 
و تحلیل عواطف و علایق دیگران در جهت 
برقراری ارتباطات انســانی بهتر. در واقع ما 
انسانها موجودات اجتماعی هستیم که با دو 
دسته موانع و محدودیت هّا رو به رو هستیم. 
نخست محدودیت های طبیعی و فیزیکی و 
دوم محدودیت های اجتماعی. ما برای رفع 
این دو دسته محدودیت به دو گونه توانایی 
فکری و رفتــاری نیازمندیم. هوش منطقی 
به تنهایی فقط توانایی حل محدودیت های 
طبیعی را به ما می بخشــد. مثلا این که چه  
کنیم که آب بدون نیاز به مصــرف انرژی از 
عمق زمین به سطح بیاید، با هوش منطقی 
قابل پاســخگویی اســت )حفر قنات(. اما 
پاسخ به این ســؤال که من به عنوان مدیر 
چگونه در اعضای گــروه حس تعهد و تعلق 
به گروه را ایجاد کنم،  از عهده بهره هوشــی 
من به تنهایی ساخته نیســت. بهره هوشی 
حتماً باید با هوش اجتماعی ترکیب شود تا 
چنین پدیده ای محقق شود و من بتوانم به 

اعضای گروه، حس تعلق مشترک ببخشم.  
آی کیو )IQ( یا بهره هوشــی، یک توانایی 
است مانند همه توانایی های دیگر ما که قرار 
است درخدمت بهروزی انسان باشد. انسانی 
که هوش اجتماعی پایینی دارد هر چه بهره 
هوشی بالایی هم داشــته باشد بهروزی اش 
افزایش نمی یابد و به بهــروزی دیگران هم 
کمکی نمی کند. حتی گاهی بهره هوشــی 
بالا، وقتی با هوش اجتماعی ترکیب نشود، 
با تقویت بعد محاسبه گری انسان ها موجب 
رقابت های شــدید و مخــرب و رفتارهای 
غیرانســانی تر میان آنها خواهد شــد. بهره 
هوشــی به تنهایی موجب بهبود بهره وری 
فعالیت  انســانها در برابــر محدودیت های 
طبیعی و فیزیکی می شــود، اما به تنهایی 
بهره وری آنان را در مناسبات با یکدیگر بالا 
نمی برد. برای این منظــور نیازمند حضور 
»هوش اجتماعــی« در کنار بهره هوشــی 
هستیم. کوتاه سخن این که زندگی انسانی تر 

نیازمند »هوش اجتماعی« بالاتر است.
نظام آموزشــی ما بــر تقویت و اســتفاده 
حداکثری از بهره هوشی متمرکز شده است، 
در حالی که تحقق عدالت، مشروط به توجه 
متناســب، به جنبه اجتماعی و مناســبات 
انســانی ذهن )هوش اجتماعی( نیز هست. 
نظام آموزشــی ما حافظه را تقویت می کند 
ولی هوش اجتماعی یعنی آموزش »توانایی 
زیســت انســانی« را رها کرده است. هدف 
نظام آموزشــی ما »دانشمند سازی« جوانان 
و نه »توانمندســازی« آنهاست. در حالی که 
ما برای توسعه یافتن نیاز به افرادی توانمند 
داریم نه افرادی دانشمند. دانشمندان فناوری 
را بهبود می دهند و تولید اقتصادی را کم هزینه 
می کنند، امــا آدم های توانمند، مناســبات 
اجتماعی را بهبود می دهند و زیست اجتماعی 
را کم هزینه می کنند.  توســعه به معنی کم 
هزینه شدن تدریجی زیســت اجتماعی ما 

است.
 نظام آموزشی که دانشمند سازی می کند اما 
توانمندسازی نه، نظام بی رحم و ناعالانه ای 
اســت. در چنیــن نظامی هر چــه دانش 
بیشتری در ذهن کودکان تزریق شود آنان به 
ربات های محاسبه گر و تحلیل گر دقیق تری 
تبدیل می شــوند اما از یک زندگی انسانی 
پر محتوا و دلپذیر دورتر می شــوند. به این 
ترتیب دانش آموزان ما یا تبدیل به ماشــین 
حافظه می شــوند و یا تبدیل به دانشمندان 
بی رحم و بی اخلاق. چنین نظام آموزشی در 
دوره های بین نســلی به عنوان یک ماشین 
مولــد بی عدالتــی عمل می کنــد. نابودی 
طبیعت و محیط زیســت )به عنوان میراث 
مشترک بین نســلی( حاصل غلبه »هوش 
منطقی« بر »هوش اجتماعی«  بوده اســت. 
در یک کلام، توسعه به معنی ارتقای بهره وری 
جوامع در فعالیت های اقتصادی خود همراه 
با بهبود کیفیت مناسبات انسانی و اجتماعی 
اســت. وقتی فقط بهره وری در فعالیت های 
اقتصادی رخ می دهد، اصطلاحاً می گوییم 
»رشــد اقتصادی« رخ داده است. اما توسعه 
وقتی رخ می دهد که بعد دوم )بهبود کیفیت 
مناسبات انسانی و اجتماعی( نیز رخ بدهد. 
و تحقق بعد دوم توســعه نیازمند یک نظام 
آموزشی »انسان محور« اســت که در کنار 
»هوش منطقی«  بر »هوش اجتماعی« افراد 
نیز متمرکز شود. از این منظر نظام آموزشی 
ما اکنون یک نظام »ناعادلانه« اســت چرا 
که تقریباً همه امکانات و منابع خود را برای 
بسط و آموزش کاربرد بهتر »هوش منطقی« 
افراد به کار گرفته اســت و سهم برنامه های 
معطوف به ارتقای »هــوش اجتماعی«  در 
آن بسیار پایین اســت. با تداوم این وضعیت 
امیدی به رخ نمودن بعد دوم توسعه )بهبود 
کیفیت مناسبات انسانی و اجتماعی( نخواهد 
بود. بنابراین تا زمانی که در تخصیص منابع 
در نظام آموزشــی ما عدالت میان »هوش 
منطقی«  و »هوش اجتماعی«  رعایت نشود، 
امیدی به راه افتادن قطار توســعه در افقی 

نزدیک نخواهد بود. 

 نوسان:  شهردار منطقه 13 با اشاره به طرح های متنوع در این منطقه برای 
جذب ســرمایه گذار گفت: ما می دانیم که پروژه ای مدنظر سرمایه گذار قرار 
می گیرد که بتواند برای او یک نتیجه برد- برد باشد و قطعاً در پروژه ای که برای 
مشارکت سرمایه گذار صرفه اقتصادی نداشته باشد او سرمایه گذاری نخواهد 
کرد. ما وارد مذاکره شــده ایم تا مفهوم  برد -  برد را برای همه ســرمایه گذاران 
در منطقه 13 معنا کنیم. رضا مبلّغ، پروژه بزرگ شــهرک ولیعصر)عج( را یک 
پروژه عظیم و بی نظیر برای شــهر اصفهان دانست و افزود: مجموعه تفریحی، 
فرهنگی، ورزشی و تجاری در محدوده مرکزی کوی ولیعصر با زیربنایی در حدود 
125۰۰۰ متر مربع پیش بینی گردیده است. به دلیل استقرار زمین مذکور در 
محدوده شهری اصفهان از کلیه تأسیسات زیربنایی شهری برخوردار می باشد. 
وی افزود: از ویژگی مهم این پرژه استقرار آن در نزدیکی محورهای اصلی شهری 
و رینگ سوم ترافیکی شهر اصفهان می باشد که امکان دسترسی آسان را برای 
ساکنین شهر اصفهان و همچنین مراجعه کنندگان از شهرهای مجاور را فراهم 
می ســازد. پیش بینی کاربری های متنوع تجاری، اداری، ورزشی، تفریحی، 
گردشگری و فرهنگی در یک مجموعه به هم پیوسته،  از جمله ویژگی های مهم 
پروژه می باشد. با عنایت به اینکه پروژه از جمله طرح های سرمایه گذاری شهر 
اصفهان می باشد کلیه اقدامات لازم جهت صدور مجوزهای لازم صورت پذیرفته 

و پروژه در کمترین زمان ممکن می تواند اجرایی گردد.
شهردار منطقه 13 اصفهان به پتانسیل برج های مسکونی در این منطقه اشاره 
کرد و افزود: به دلیل وجود دو شهرک مسکونی امیریه، ولیعصر)عج( و امیرحمزه 
قطعاً ساخت پلاک های بزرگ مسکونی و مجتمع های مسکونی عظیم مدنظر 
سرمایه گذاران قرار دارد. مبلّغ با اشاره به اینکه نکته اساسی در خصوص منطقه 
13 شــهرداری اصفهان پتانســیل های قابل توجه و گرفتن ارتفاع زیاد بدون 
محدودیت در این منطقه است، گفت: سرمایه گذاران در اصفهان از این پتانسیل 

می توانند بهترین استفاده ها را ببرند.

 نوســان: طرح های دانش بنیان و روستایی جزو 
اولویت های دفتر توسعه فناوری و سرمایه گذاری 

اصفهان )ITPO( است.
علی صفرنورالله در نشســت دفتر توسعه فناوری و 
سرمایه گذاری اصفهان )ITPO( در اتاق بازرگانی، 
گفت: دفتر توسعه ســرمایه گذاری اتاق اصفهان با 

هدف ایجاد ارتباط بین کارآفرینان صاحب ایده و طرح، با صاحبان سرمایه 
در تعامل با سازمان توسعه صنعتی ملل متحد )یونیدو( تشکیل شده است. 
وی ایجاد ارتباط بین کارآفرینان صاحبان طرح و ایده و صاحبان ســرمایه،  
شناسایی نخبگان و صاحبان طرح و ایده، ارزیابی امکان سنجی طرح ها از 
چهار منظر ســابقه متقاضی، مطالعات بازار، مطالعات شاخص های مالی و 
اقتصادی، مطالعات فنی طرح ها، شناسایی و ایجاد سینرژی بین نهادهای 
توسعه کارآفرینی اســتان را از جمله خدمات دفتر توسعه فناوری و سرمایه 

گذاری اصفهان عنوان کرد.
رئیس دفتر توسعه فناوری و ســرمایه گذاری اتاق اصفهان )ITPO( با بیان 
اینکه کمیته توسعه فناوری و سرمایه گذاری وظایفی را برای خودش تعریف 
کرده اســت، گفت: این کمیته در نخســتین گام ایده ها را شناسایی کرده 
و همچنین در گام بعدی به ایده پردازان کمــک می کند که ایده های خود 
را پرورش دهند. وی همچنین به تشــکیل برخی گروه های تخصصی برای 
آموزش ایده پردازان اشــاره کرد و بیان داشــت: این گروه ها با صاحبان ایده 

مذاکره کردند و با ارائه ی آموزش های لازم، تعدادی طرح آماده ارائه شده اند.

استاندار اصفهان:

شهردار منطقه سیزده:

رئیس دفتر توسعه فناوری و سرمایه گذاری اتاق اصفهان:

بهشت آباد و سد کوهرنگ
سرمایه گذار می خواهد

دکتر  محسن رنانی:

توسعه ی انسان محور
توسعه، انسان  توانمند می خواهد نه انسان دانشمند!

پروژه ولیعصر؛ پروژه بی نظیر برای اصفهان

طرح های برگزیده به سرمایه گذاران  
پیشنهاد می شوند

تا زمانی که در تخصیص منابع در نظام آموزشی ما 
عدالت میان »هوش منطقی«  و »هوش اجتماعی«  
رعایت نشود، امیدی به راه افتادن قطار توسعه در 

افقی نزدیک نخواهد بود

از 100 امتیاز تنها نمره 2.77 گرفته ایمآلمان در تولید انرژی  پاک مشارکت کند
رویداد

خبر

محمدعلی خزاعی در مراسم 
گشایش مرکز خدمات

 سرمایه گذاری اصفهان:
اصفهان در دوران تحریم 
رتبه دوم سرمایه گذاری 

را داشت

ان
وس

ن

نظام آموزشی ما با غفلت از تقویت »توانایی توســعه« در کودکان، به گسترش یک 
بی عدالتی بین نسلی دامن زده است.

تحقق بعد دوم توسعه نیازمند یک نظام آموزشی »انسان محور« است که در کنار »هوش منطقی«  بر 
»هوش اجتماعی« افراد نیز متمرکز شود

نوشــتار زیــر چکیــده ســخنرانی دکتــر محســن رنانــی، اســتاد اقتصــاد 
ــعه و  ــش »توس ــتین همای ــرای نخس ــه ب ــت ک ــان اس ــگاه اصفه دانش
عدالــت آموزشــی«  تدویــن شــده اســت و اکنــون بــرای نخســتین بــار 
ــگاه  ــته در دانش ــاه گذش ــن م ــش در بهم ــن همای ــد. ای ــار می یاب انتش
صنعتــی شــریف برگــزار شــد. »نوســان« از دبیرخانــه همایــش کــه ایــن 

ــد. ــگزاری می کن ــت سپاس ــا گذاش ــار م ــده را در اختی چکی

capital


